



مجلة الدراسات الإسلامية
العدد الأول
تاريخ الصدور: شهر فبراير، 2024
العنوان: قضايا الدراسات الإسلامية في الحاضر وإشكالياتها

زميلتي المحترمة، زميلي المحترم،

تدعوكم مجلة "الدراسات الإسلامية" التي تصدرها جامعة محمّد بن زايد للعلوم الإنسانية بالاشتراك مع مؤسسة بريل إلى المساهمة ببحث لأحد العديدين اللذين ستصدرهما في سنة 2024 (شهر أبريل / وشهر سبتمبر).

وحيث انه يدور نقاشٌ واسعٌ حول دراسات الإسلام ديناً وحضارةً وحاضراً وثقافات، وفي الأوساط الجامعية بالشرق والغرب، كما في أوساط الاستراتيجيين ومؤرخي الثقافة وعلائقها الحضارية الكلاسيكية والمعاصرة. وتتقاطع في النقاش الدائر الاهتمامات بالمسائل الأكاديمية والمنهجية من جهة، وبالأصول التاريخية والمديات الاستراتيجية، وقضايا الانتماء من جهةٍ ثانية. ومن المنتظر أن يؤثر ذلك كلّه على مشروعات التجديد في حقل الخطاب الديني، وفي حقول الدرس الأكاديمي. ولذلك رأيت إدارة التحرير في المجلة الجديدة، أن يكون عددها الأول عن هاتين القضيتين:

- الإشكاليات التي يحفل بها التخصص لجهات الانتماء والدرس الأكاديمي والعلائق بالتيارات النقدية وسرديات الخطاب والرؤى المتشعبة.

- قضية التجديد المنهجي والموضوعي ومشروعات التغيير في الدراسات الإسلامية. لذلك تدعو المجلة أساتذة الدراسات الإسلامية والتخصصات المجاورة للكتابة في أحد هذين المجالين وما جاورهما، أو تقديم عروض وقراءات نقدية لكتبٍ جديدةٍ في الإشكاليات أو قضايا التجديد والبدائل.

ترسل ملخصات البحوث (في حدود 150 - 250 كلمة) قبل 1 أيلول/سبتمبر إلى العنوان الإلكتروني التالي:

Islamic.journal@mbzuh.ac.ae

وبعد الموافقة المبدئية من قبل هيئة التحرير، سيتم منح الكتاب ما يقرب من 3 أشهر لتقديم مسودة نهائية قبل عملية التحكيم مزدوجة التعمية (double blind peer-review).

رئيس تحرير مجلة الدراسات الإسلامية
أ.د. رضوان السيد



Islamic Studies Journal

First Issue

Expected release date: February 2024

Title: Contemporary Challenges in Islamic Studies

The Islamic Studies Journal (مجلة الدراسات الإسلامية), which is published by the Mohammed bin Zayed University for Humanities (MBZUH) in partnership with Brill, would like to invite you to contribute a research paper to one of the two issues that will be published in 2024.

The Journal is a peer-reviewed academic publication that is published mainly in Arabic twice a year, in print and digital forms and provides open access to the research it publishes.

The study of Islam as a religion, civilization and culture is widely debated in academic circles in both East and West, as well among strategists and policymakers. Also debated is the methods used to study these issues, whether they come from disciplines such as historiography, anthropology, political science or sociology. These debates have sparked academic interest in renewing religious discourse in Islamic studies.

Therefore, the editorial board of the new Islamic Studies Journal would like to focus its first two issues on the two following themes:

- Challenges caused by specialization, whether it be in terms of affiliation, academic discipline, discourse narrative or divergent worldviews
- Research methods, objectivity, and change in renewing Islamic studies.

The journal invites scholars and researchers of Islamic Studies and related disciplines to contribute academic articles or reviews of new books related to these two main themes.

Please send abstracts (with no more than 250 words) by September 1, 2023, to the following email: Islamic.journal@mbzuh.ac.ae

After the editorial accepts the proposal, authors will be given three months to submit a final draft, which will be double-blind reviewed by at least two peer reviewers.

Editor-in-Chief of the Journal of Islamic Studies

Prof. Radwan El Sayed